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BORGERREPRÆSENTATIONEN 

40.  Medlemsforslag om uvildig undersøgelse af forekomsten af øv-dage (2013-92548)  

INDSTILLING OG BESLUTNING 

Det foreslås,  

1. at Borgerrepræsentationen pålægger Børne- og Ungdomsforvaltningen hurtigst muligt at fremlægge 

forslag til iværksættelse af en uvildig og tilbundsgående undersøgelse af forekomsten af 
såkaldte øv-dage og årsagerne hertil i Børne- og Ungdomsforvaltningens daginstitutioner. 
Undersøgelsen bør bl.a., såfremt eksistensen øv-dagene påvises, behandle grundene hertil, 
samt indeholde en handlingsplan for, hvordan de enkelte institutioner fremadrettet kan få en 
bedre arbejdskultur uden øv-dage.  

(Stillet af Det Radikale Venstre, Venstre, Det Konservative Folkeparti, Liberal Alliance og Dansk 
Folkeparti) 

  

MOTIVERING 

Berlingske Tidende har i en række artikler afdækket forekomsten af øv-dage på daginstitutioner i 
Københavns Kommune. Øv-dage dækker over, at der på nogle institutioner angiveligt er en kultur, der 
tillader gratis sygedage. Efter en kommentar i Berlingske Tidende søndag den 9. juni, hvor en 
tillidsmand i kommunen står frem, erkender Børne- og Ungdomsforvaltningen nu, at deres egen interne 
undersøgelse i forlængelse af de første artikler ikke er tilstrækkelig. Den første interne undersøgelse 
konkluderede hurtigt og entydigt, at historierne ikke har noget på sig. Den hurtige, kontante afvisning 
var overraskende og bekymrende. Overraskende og bekymrende fordi det tydede på, at sagen ikke blev 
taget alvorligt.  

Efter kommentaren tages sagen nu mere alvorligt, og det helt berettiget, og bl.a. udtaler Børne- og 
Ungdomsborgmesteren nu, at pædagogerne selv kan spørges i forbindelse med en afdækning af 
problemstillingen. Dog tages undersøgelsen fortsat ikke mere alvorligt end, at man mener, at Børne- og 
Ungdomsforvaltningen selv kan stå for undersøgelsen.  

Set i lyset af den forrige undersøgelse finder forslagsstillerne, at der er behov for en uvildig 
undersøgelse, fordi en sådan vil fremstå mere troværdig og derved klart rense de institutioner, hvor der 
ikke er noget at komme efter.  

Øv-dage er alvorlige, da de rammer såvel børn som medarbejdere og forældre. Tilsvarende er de et 
anslag mod offentlige ansatte generelt, fordi myten om sådanne dage bærer brænde til bålet om, at 
offentlige ansatte har en dårligere arbejdsmoral end andre.  

Ingen af delene er selvfølgelig acceptable. For en gang for alle at få be- eller afkræftet eksistensen af 
øv-dage, samt hvilke institutioner der i givet fald er tale om, foreslås det derfor, at 
Borgerrepræsentationen pålægger Børne- og Ungdomsforvaltningen hurtigst muligt at at udarbejde 
forslag til iværksættelse af en uvildig undersøgelse heraf, så omfanget kortlægges, hvorefter man kunne 
sætte ind over for problemet, der hvor det eksisterer. Som en del af undersøgelsen bør Børne- og 
Ungdomsforvaltningen derfor også oplyse, hvad man fremadrettet vil gøre for at få en bedre 
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arbejdskultur i institutioner, hvor der i givet fald påvises øv-dage. Samtidig vil en uvildig undersøgelse 
rense de daginstitutioner, hvor der ikke er noget at komme efter.   

  

BESLUTNING 

Borgerrepræsentationens beslutning i mødet den 19. juni 2013 
 

Socialdemokraterne og SF stillede det i bilag 2 beskrevne ændringsforslag. 

  

Det af Socialdemokraterne og SF stillede ændringsforslag blev vedtaget med 27 stemmer imod 24. 

For stemte: A, F, Signe Goldmann (løsgænger) og Sofie K. Led (løsgænger). 

Imod stemte: B, C, I, O, Jaleh Tavakoli (løsgænger), V og Ø. 

  

Medlemsforslaget var dermed erstattet af det stillede ændringsforslag. 

  

Det Radikale Venstre afgav følgende protokolbemærkning, som Dansk Folkeparti valgte at tilslutte sig: 

”Det Radikale Venstre anerkender, at en undersøgelse er nødvendig men fastholder, at den helst skal være uvildig.” 

  

Enhedslisten afgav følgende protokolbemærkning: 

”Enhedslisten anerkender og deler forslagsstillernes ønske om at fjerne mistænkeliggørelsen af samtlige institutionerne 
omkring de påståede ØV-dage. Enhedslisten mener imidlertid ikke, at en undersøgelse af samtlige institutioner er vejen 
frem.” 

BILAG 

Bilag 2 - ÆF til medlemsforslag om øv-dage 
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BILAG 2 - ÆF TIL MEDLEMSFORSLAG OM ØV-

DAGE 
 



ÆF til BR 19. juni 2013 vedr. medlemsforslag om ØV-dage 

S og SF har følgende ÆF til medlemsforslaget på BR 19. juni 2013 om øv-dage:  

Det foreslås, 

1. at BUF tager kontakt til kommunens eksterne revision med henblik på at bestille en 
undersøgelse af, hvorvidt der findes ’øv-dage’ i kommunens daginstitutioner  

2. at BUF fremlægger en sag for BUU med undersøgelsens resultater snarest muligt efter 
sommerferien   

3. at BUF snarest muligt efter sommerferien fremlægger sin konkrete handlingsplan for 
styrkelse af arbejdsmiljø og arbejdskultur for BUU, herunder nedbringelse af sygefravær. 
Fremlæggelsen skal danne udgangspunkt for en drøftelse i BUU og eventuel styrkelse af 
indsatser rettet mod medarbejdere og ledere i forhold til dårlig trivsel, arbejdsmiljø og 
sygefravær samt tillidsrepræsentanters og arbejdsmiljørepræsentanternes rolle i forhold til 
trivsel på arbejdspladsen. Drøftelsen skal særligt have fokus på institutioner med uforklarligt 
højt sygefravær og medarbejderomsætning. 

4. Udgifterne til undersøgelsen afholdes inden for en ramme på 0,3 mio. kr. og finansieres af 
BUF's administrative ramme, funktion 6.45.51.1. 
 

MOTIVERING 

I løbet af de seneste uger har der været debat om snyd med sygefravær. Såkaldte øv-dage, hvor personale 

efter sigende med lederens accept skulle melde sig syge uden rigtigt at være det. Det er forslagsstillernes 

klare holdning, at øv-dage er uacceptable. Snyd med sygefravær koster kommunen penge, berøver børnene 

de faste voksne og gør at resten af personalegruppen må løbe hurtigere. 

Det er imidlertid også uacceptabelt, at kommunens dygtige pædagogiske personale mistænkeliggøres. De 

leverer hver dag et kæmpe stykke arbejde til gavn for kommunens børn og skal ikke over en bred kam have 

uimodsagte anklager om pjæk og snyd siddende på sig. Sygefraværet i Børne- og Ungdomsforvaltningen har 

gennem den seneste årrække været støt nedadgående. 

En intern undersøgelse blandt alle kommunens institutioner gav for leden et negativt resultat; man fandt 

ingen institutioner, der praktiserer øv-dage. I forrige lørdags udgave af Berlingske fortæller et medlem af 

LFS' bestyrelse imidlertid om sit kendskab til mindst tre institutioner, hvor de ulovlige pjækkedage i dag 

skulle praktiseres. Dog uden at navngive institutionerne.  

Partierne bag ændringsforslaget ønsker at afdække omfanget af øv-dage. Både så der kan ageres 

ledelsesmæssigt overfor institutioner, der eventuelt skulle praktisere øv-dage - og for at alle kommunens 

institutioner ikke oplever at være under mistanke. Vi er klar over, at det kan være vanskeligt at opdage, når 

institutioner snyder – lige som det er vanskeligt at opdage, når enkeltpersoner snyder med offentlige 

ydelser. Kommunens eksterne revision har imidlertid stor erfaring med at lave lødige og uvildige 

undersøgelser. Derfor foreslår vi, at BUF tager kontakt til dem med henblik på at bestille en undersøgelse 

af, hvorvidt øv-dage findes i kommunens daginstitutioner. 
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BØRNE- OG UNGDOMSUDVALGET 

4.  Medlemsforslag om undersøgelse af øv-dage (2013-0157626)  

Udvalget skal tage stilling til medlemsforslag om undersøgelse af øv-dage. 

INDSTILLING OG BESLUTNING 

S og SF har anmodet om, at følgende forslag behandles på Børne- og Ungdomsudvalgets møde den 
19. juni 2013:  

Det foreslås, 

1. at forvaltningen tager kontakt til kommunens revision med henblik på at bestille en 
undersøgelse af, hvorvidt der findes ’øv-dage’ i kommunens daginstitutioner  

2. at forvaltningen hurtigst muligt efter sommerferien fremlægger en sag for udvalget med 
undersøgelsens resultater  

3. at forvaltningen hurtigst muligt efter sommerferien fremlægger sin konkrete handlingsplan for 
styrkelse af arbejdsmiljø og arbejdskultur for BUU, herunder nedbringelse af sygefravær. 
Fremlæggelsen skal danne udgangspunkt for en drøftelse i udvalget og eventuel styrkelse af 
indsatser rettet mod medarbejdere og ledere i forhold til dårlig trivsel, arbejdsmiljø og 
sygefravær samt tillidsrepræsentanters og arbejdsmiljørepræsentanternes rolle i forhold til 
trivsel på arbejdspladsen. Drøftelsen skal særligt have fokus på institutioner med uforklarligt 
højt sygefravær og medarbejderomsætning.  

MOTIVERING 
Over de seneste dage har der været debat om snyd med sygefravær. Såkaldte øv-dage, hvor personale 
efter sigende med lederens accept skulle melde sig syge uden rigtigt at være det. Det er 
forslagsstillernes klare holdning, at øv-dage er uacceptable. Snyd med sygefravær koster kommunen 
penge, berøver børnene de faste voksne og gør at resten af personalegruppen må løbe hurtigere. Det er 
imidlertid også uacceptabelt, at kommunens dygtige pædagogiske personale mistænkeliggøres. De 
leverer hver dag et kæmpe stykke arbejde til gavn for kommunens børn og skal ikke over en bred kam 
have uimodsagte anklager om pjæk og snyd siddende på sig.   
 
Sygefraværet i Børne- og Ungdomsforvaltningen har gennem den seneste årrække været støt 
nedadgående. En intern undersøgelse blandt alle kommunens institutioner gav i sidste uge et negativt 
resultat; man fandt ingen institutioner, der praktiserer øv-dage. I lørdagens udgave af Berlingske 
fortæller et medlem af LFS' bestyrelse imidlertid om sit kendskab til mindst tre institutioner, hvor de 
ulovlige pjækkedage i dag skulle praktiseres. Dog uden at navngive institutionerne.  
   
Partierne bag medlemsforslaget ønsker at afdække omfanget af øv-dage. Både så der kan ageres 
ledelsesmæssigt overfor institutioner, der eventuelt skulle praktisere øv-dage - og for at alle 
kommunens institutioner ikke oplever at være under mistanke. Vi er klar over, at det kan være 
vanskeligt at opdage, når institutioner snyder – lige som det er vanskeligt at opdage, når enkeltpersoner 
snyder med offentlige ydelser. Kommunens revision har imidlertid stor erfaring med at lave lødige og 
uvildige undersøgelser. Derfor foreslår vi, at forvaltningen tager kontakt til dem med henblik på at 
bestille en undersøgelse af, hvorvidt øv-dage findes i kommunens daginstitutioner. 

BESLUTNING 
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Medlemsforslaget blev vedtaget efter afstemning  - idet det præciseres, at udgifterne til 

undersøgelsen som foretages af kommunens eksterne revision afholdes inden for en ramme på 0,3 

mio. kr. og finansieres af Børne- og Ungdomsforvaltningens administrative ramme, funktion 6.45.51.1 

- med følgende resultat: 

 

For stemte 6 medlemmer: A, F og Sofie K. Led (løsgænger) 

 

Imod stemte 3 medlemmer: B, O og Ø. 

 

Ingen medlemmer undlod at stemme. 

 

Rikke Lauritzen (Ø) ønskede følgende tilført beslutningsprotokollen: "Enhedslisten anerkender og 

deler forslagsstillernes ønske om at fjerne mistænkeliggørelsen af samtlige institutioner omkring de 

påståede ØV-dage. Enhedslisten mener imidlertid ikke, at en undersøgelse af samtlige institutioner er 

vejen frem." 

 

Mia Nyegaard (B) ønskede følgende tilført beslutningsprotokollen: "Det Radikale Venstre anerkender, 

at en undersøgelse er nødvendig, men fastholder, at den helst skal være uvildig". 

 

Mia Nyegaard (B) benyttede sig af standsningsretten. Medlemsforslaget skal således behandles i 

Borgerrepræsentationen. 
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BORGERREPRÆSENTATIONEN 

29.  Indstilling om medlemsforslag om undersøgelse af øv-dage (2013-0157626)  

Der skal tages stilling til medlemsforslag om undersøgelse af øv-dage. 

INDSTILLING OG BESLUTNING 

Indstilling om, at det foreslås,  

1. at forvaltningen tager kontakt til kommunens revision med henblik på at bestille en 
undersøgelse af, hvorvidt der findes ’øv-dage’ i kommunens daginstitutioner,  

2. at forvaltningen hurtigst muligt efter sommerferien fremlægger en sag for udvalget med 
undersøgelsens resultater,  

3. at forvaltningen hurtigst muligt efter sommerferien fremlægger sin konkrete handlingsplan for 
styrkelse af arbejdsmiljø og arbejdskultur for BUU, herunder nedbringelse af sygefravær. 
Fremlæggelsen skal danne udgangspunkt for en drøftelse i udvalget og eventuel styrkelse af 
indsatser rettet mod medarbejdere og ledere i forhold til dårlig trivsel, arbejdsmiljø og 
sygefravær samt tillidsrepræsentanters og arbejdsmiljørepræsentanternes rolle i forhold til 
trivsel på arbejdspladsen. Drøftelsen skal særligt have fokus på institutioner med uforklarligt 
højt sygefravær og medarbejderomsætning.  

(Børne- og Ungdomsudvalget) 
(Standsningssag) 

MOTIVERING 
Over de seneste dage har der været debat om snyd med sygefravær. Såkaldte øv-dage, hvor personale 
efter sigende med lederens accept skulle melde sig syge uden rigtigt at være det. Det er 
forslagsstillernes klare holdning, at øv-dage er uacceptable. Snyd med sygefravær koster kommunen 
penge, berøver børnene de faste voksne og gør at resten af personalegruppen må løbe hurtigere. Det er 
imidlertid også uacceptabelt, at kommunens dygtige pædagogiske personale mistænkeliggøres. De 
leverer hver dag et kæmpe stykke arbejde til gavn for kommunens børn og skal ikke over en bred kam 
have uimodsagte anklager om pjæk og snyd siddende på sig.   
 
Sygefraværet i Børne- og Ungdomsforvaltningen har gennem den seneste årrække været støt 
nedadgående. En intern undersøgelse blandt alle kommunens institutioner gav i sidste uge et negativt 
resultat; man fandt ingen institutioner, der praktiserer øv-dage. I lørdagens udgave af Berlingske 
fortæller et medlem af LFS' bestyrelse imidlertid om sit kendskab til mindst tre institutioner, hvor de 
ulovlige pjækkedage i dag skulle praktiseres. Dog uden at navngive institutionerne.  
   
Partierne bag medlemsforslaget ønsker at afdække omfanget af øv-dage. Både så der kan ageres 
ledelsesmæssigt overfor institutioner, der eventuelt skulle praktisere øv-dage - og for at alle 
kommunens institutioner ikke oplever at være under mistanke. Vi er klar over, at det kan være 
vanskeligt at opdage, når institutioner snyder – lige som det er vanskeligt at opdage, når enkeltpersoner 
snyder med offentlige ydelser. Kommunens revision har imidlertid stor erfaring med at lave lødige og 
uvildige undersøgelser. Derfor foreslår vi, at forvaltningen tager kontakt til dem med henblik på at 
bestille en undersøgelse af, hvorvidt øv-dage findes i kommunens daginstitutioner. 

OVERSIGT OVER POLITISK BEHANDLING 
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S og SF har anmodet om, at følgende forslag behandles på Børne- og Ungdomsudvalgets møde den 
19. juni 2013:  
 
Det foreslås, 

1. at forvaltningen tager kontakt til kommunens revision med henblik på at bestille en 
undersøgelse af, hvorvidt der findes ’øv-dage’ i kommunens daginstitutioner  

2. at forvaltningen hurtigst muligt efter sommerferien fremlægger en sag for udvalget med 
undersøgelsens resultater  

3. at forvaltningen hurtigst muligt efter sommerferien fremlægger sin konkrete handlingsplan for 
styrkelse af arbejdsmiljø og arbejdskultur for BUU, herunder nedbringelse af sygefravær. 
Fremlæggelsen skal danne udgangspunkt for en drøftelse i udvalget og eventuel styrkelse af 
indsatser rettet mod medarbejdere og ledere i forhold til dårlig trivsel, arbejdsmiljø og 
sygefravær samt tillidsrepræsentanters og arbejdsmiljørepræsentanternes rolle i forhold til 
trivsel på arbejdspladsen. Drøftelsen skal særligt have fokus på institutioner med uforklarligt 
højt sygefravær og medarbejderomsætning.  

Børne- og Ungdomsudvalgets beslutning i mødet den 19. juni 2013 
Medlemsforslaget blev vedtaget efter afstemning  - idet det præciseres, at udgifterne til undersøgelsen 
som foretages af kommunens eksterne revision afholdes inden for en ramme på 0,3 mio. kr. og 
finansieres af Børne- og Ungdomsforvaltningens administrative ramme, funktion 6.45.51.1 - med 
følgende resultat: 
 
For stemte 6 medlemmer: A, F og Sofie K. Led (løsgænger) 
 
Imod stemte 3 medlemmer: B, O og Ø. 
 
Ingen medlemmer undlod at stemme. 
 
Rikke Lauritzen (Ø) ønskede følgende tilført beslutningsprotokollen: "Enhedslisten anerkender og 
deler forslagsstillernes ønske om at fjerne mistænkeliggørelsen af samtlige institutioner omkring de 
påståede ØV-dage. Enhedslisten mener imidlertid ikke, at en undersøgelse af samtlige institutioner er 
vejen frem." 
 
Mia Nyegaard (B) ønskede følgende tilført beslutningsprotokollen: "Det Radikale Venstre anerkender, 
at en undersøgelse er nødvendig, men fastholder, at den helst skal være uvildig". 
 
Mia Nyegaard (B) benyttede sig af standsningsretten. Medlemsforslaget skal således behandles i 
Borgerrepræsentationen. 

BESLUTNING 

Borgerrepræsentationens beslutning i mødet den 22. august 2013 

Det med sagen udsendte ændringsforslag blev vedtaget uden afstemning. 

  

  

Indstillingen var dermed bortfaldet. 
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Notat vedrørende medlemsforslag om undersøgelse af udbredelsen af øv-dage i kommunen  
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NOTAT VEDRØRENDE MEDLEMSFORSLAG OM 

UNDERSØGELSE AF UDBREDELSEN AF ØV-DAGE I 

KOMMUNEN 
 



 

 

KØBENHAVNS KOMMUNE 
Økonomiforvaltningen 

Borgerrepræsentationens Sekretariat 

Borgerrepræsentation- 
ens Sekretariat 
 
Rådhuset, 2. sal, 10 
1599 København V 
 
Telefon 
3366 2206 
 
Mobil 
2612 2206 
 
E-mail 
mos@okf.kk.dk 
 
EAN nummer 
5798009800275 
 
http://www.kk.dk 

Til Borgerrepræsentationen 
 
”Indstilling om medlemsforslag om undersøgelse af udbredelsen 
af øv-dage i kommunen” 
 
PUNKT 28 på dagsordenen til Borgerrepræsentationens møde den 22. 
august 2013 
 
”Indstilling om medlemsforslag om undersøgelse af udbredelsen af 
øv-dage i kommunen” er sat på dagsordenen til 
Borgerrepræsentationens møde torsdag den 22. august 2013. 
 
Sagen blev standset af Mia Nyegaard (B) på Børne- og 
Ungdomsudvalgets møde onsdag den 19. juni 2013 og skal således 
efter kommunestyrelseslovens § 23 indbringes for 
Borgerrepræsentationen. 
 
Borgerrepræsentationen behandlede på sit møde onsdag den 19. juni 
2013 et medlemsforslag om samme emne. Medlemsforslagets titel var 
”Medlemsforslag om uvildig undersøgelse af forekomsten af øv-
dage.” 
 
Socialdemokraterne og SF fremsatte i den forbindelse et 
ændringsforslag til medlemsforslaget om, at Børne- og 
Ungdomsforvaltningen skulle tage kontakt til kommunens eksterne 
revision med henblik på at bestille en undersøgelse af, hvorvidt øv-
dage var en realitet rundt om i kommunens daginstitutioner.  
Dette ændringsforslag blev vedtaget. 
 
Borgerrepræsentationen har således onsdag den 19. juni 2013 truffet 
afgørelse om at foretage en undersøgelse af forekomsten af øv-dage i 
Københavns Kommune, hvorfor det ikke er nødvendigt for Borger-
repræsentationen på ny at træffe afgørelse. 
 
Borgerrepræsentationens Sekretariat indstiller derfor, at 
Borgerrepræsentationen på sit møde torsdag den 22. august 2013 
vedtager følgende ændringsforslag: 
 
”ÆNDRINGSFORSLAG 
Det foreslås, 
At Borgerrepræsentationen godkender, at ”Indstilling om 
medlemsforslag om undersøgelse af udbredelsen af øv-dage i 
kommunen” (2013-0157626) ikke fremmes, idet 
Borgerrepræsentationen på sit møde onsdag den 19. juni 2013 har 
truffet beslutning om at foretage undersøgelse af, hvorvidt der findes 
’øv-dage’ i Københavns Kommunes daginstitutioner.” 
 
Hvis ændringsforslaget vedtages bortfalder indstillingen. 

22-08-2013 
 
Sagsnr. 
2013-0184988 
 
Dokumentnr. 
2013-0184988-1 
 
Sagsbehandler 
Morten Spangenberg 
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